
 ابراز نگرانی آمانو از افزایش تنش ها 
در خصوص برنامه هسته ای ایران

انرژی اتمی دیروز دوشنبه درباره  المللی  مدیر کل آژانس بین 
افزایش تنش ها درباره برنامه هسته ای ایران ابراز نگرانی کرد.

المللی  بین  آژانس  آمانو« مدیر کل  به گزارش رویترز، »یوکیو 
انرژی اتمی، با تاکید بر لزوم گفتگو برای حل اختلافات، از افزایش 

تنش ها درباره برنامه هسته ای ایران ابراز نگرانی کرد.
آمانو که در وین صحبت می کرد در ادامه افزود: امیدوارم راه هایی 

را بتوان یافت تا از طریق گفتگو تنش های فعلی کاهش بیابند.
آمانو در هفته گذشته با انتشار گزارشی جدید از تدوام پایبندی 

ایران به تعهدات خود در برجام خبر داده بود.
آمانو در سخنرانی روز دوشنبه خود در آغاز نشست فصلی شورای 
حکام آژانس گفت: گزارش اخیر من درباره نظارت و راستی آزمایی در 
جمهوری اسلامی ایران مطابق قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان 
پوشش  را  اخیر  ماه های  در  کشور  آن  در  آژانس  فعالیت های  ملل، 
می دهد. وی افزود: در روز هشتم ماه می )۱۸ اردیبهشت( شورای عالی 
امنیت ملی ایران اعلام کرد که »دستوری برای توقف برخی از اقدامات 

ایران تحت برجام« صادر کرده است.
آمانو گفت: من درباره افزایش تنش ها بر سر موضوع هسته ای 
ایران نگران هستم. همانطور که همواره تاکید کرده ام، تعهدات هسته ای 
ایران مطابق برجام یک دستاورد مهم برای راستی آزمایی هسته ای 
است. از این رو امیدوارم که بتوان راه های برای کاهش تنش های جاری 
از طریق گفتگو پیدا کرد. ضروری است که ایران بطور کامل تعهدات 

مرتبط با هسته ای خود مطابق برجام را اجرا کند.
مدیر کل آژانس همچنین گفت که این سازمان به راستی آزمایی 
عدم انحراف مواد هسته ای اعلام شده ایران مطابق توافق پادمانی ادامه 
می دهد و ارزیابی درباره نبود مواد و فعالیت های هسته ای اعلام نشده 

در ایران نیز ادامه دارد.

سفر آبه به تهران برای میانجیگری نیست
روزنامه ژاپن تایمز تاکید کرد که شینزو آبه به عنوان یک میانجی 
ایران  به  آمریکا  رئیس جمهور  از سوی  پیامی  یا حامل  دیپلماتیک 
سفر نخواهد کرد و این سفر به منظور کاهش تنش های موجود انجام 
می گیرد.به گزارش روزنامه ژاپن تایمز، سفر نخست وزیر ژاپن به تهران 
که اولین سفر در نوع خود در چهل و یک سال گذشته است، پس از 
دیدار شینزو آبه با دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا مورد توجه قرار 
گرفت. زمان این سفر باعث شده است تا برخی این طور فکر کنند که 
ممکن است آبه حامل پیامی از ترامپ به تهران برای کاهش بحران 
توافق هسته ای باشد.این در حالی است که چند روز پیش از سفر آبه، 
برای کاهش هیجان به  برخی دیپلمات های ارشد در توکیو احتمالاً 
وجود آمده در رسانه ها تاکید می کنند که »آبه نه به عنوان یک میانجی 
و نه به عنوان حامل پیام به تهران سفر نمی کند و هیچ راهکار سریعی 

برای پایان بخشیدن به بحران هسته ای ندارد. »
یکی از مقامات ارشد وزارت امور خارجه این کشور در این باره 
گفت: هدفی که در اولویت قرار دارد کاهش تنش های و جلوگیری از 
وخیم تر شدن وضعیت موجود است. ما هیچ برنامه غیر منتظره ای نداریم.

این مقام ژاپنی که می خواست نامش فاش نشود افزود: نخست وزیر به 
عنوان میانجی یا حامل یک پیام به آن جا ]ایران[ نمی رود. ژاپن نماینده 

هیچ کدام از آن ها نیست.
شینزو آبه، نخست وزیر ژاپن در تاریخ ۲۲ خرداد برای سفری سه 

روزه و دیدار با مقامات عالیرتبه ایران به تهران سفر خواهد کرد.

 تاکید پزشکیان بر ارائه لایحه اصلاح 
ساختار بودجه کل کشور 

ارسال هر چه  نماینده مردم شاهین شهر در مجلس خواستار 
سریعتر لایحه اصلاح ساختار بودجه کل کشور به مجلس شد و مسعود 
پزشکیان نیز از معاون پارلمانی رییس جمهور خواست تا به درخواست 

توجه کند.
حسینعلی حاجی در تذکر شفاهی در جلسه علنی دیروز )دوشنبه( 
بند ۷ ماده ۲۲ آیین نامه داخلی مجلس، گفت:  اصلاح ساختار بودجه در 
مورخ آذر ۹۷ توسط مقام معظم رهبری مطرح شد و دولت در همان 
مقطع در لایحه بودجه ۹۸ دو تغییر ایجاد کرد اول یک ردیف ۴۰۷ 
هزار میلیارد تومانی و دولت ردیف ۴۴۷ هزار میلیارد تومانی در بودجه 

قرار داد و به مجلس فرستاد.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه ادامه داد: پس از آن رییس 
مجلس شورای اسلامی در ابتدای سال جاری گفت »با هماهنگی انجام 
شده بناست ظرف مدت چهار ماه لایحه اصلاح ساختار بودجه کل 
از دو ماه و نیم از سال ۹۸ گذشت و  کشور به مجلس بیاد« بیش 
قرار بود مسائل مهمی از جمله کاهش وابستگی به فروش نفت،  جهت 
دادن  ۱.۸ تریلیون تومانی نقدینگی، ۸۴۲ هزار میلیارد تومان یارانه ها 
به ویژه یارانه های پنهان، تغییر جهت از مصرف گرایی به سمت تولید و 
ایجاد درآمدزایی برای مردم در اصلاح ساختار بودجه مورد توجه قرار 
گیرد اما هنوز خبری از اصلاحیه مذکور نیست.وی ادامه داد: اگر لایحه 
اصلاح ساختار بودجه به مجلس بیاید بسیاری از مسائل و مشکلات 
جاری کشور از جمله معیشت، شغل و مسکن مردم قابل اصلاح است.

مسعود پزشکیان در پاسخ به تذکر گفت: آقای امیری معاون پارلمانی 
رییس جمهور به این تذکر توجه کنید.

 نیاز به احیای سرمایه های اجتماعی 
برای تقویت رشد اقتصادی

ادامه از صفحه اول
 ناگفته نماند که علیرغم مشارکت مؤثر مردم و نهادهای مردمی در وقایع 
سیل اخیر و گسترده کشور، متأسفانه بر اساس گزارش اخیر وزارت امور 
اقتصادی و دارایی از تحلیل شاخص های سرمایه اجتماعی در مقایسه با 
سال های گذشته نمایان گر تنزل کیفیت رفتار مردم در زمینه هایی مانند 
کمک به دیگران و شرکت در سازمان های خیریه و مردم نهاد است و متأسفانه، 
رفتارهای پرخاشگرانه و سرقت و موارد مشابه آن روندی صعودی داشته 
است. وضعیت نامناسب اقتصادی کنونی و ناامیدی نسبت به وضعیت های 
پیش رو، از دلایل اصلی روندهای نزولی و صعودی فوق است. متأسفانه سایه 
نومیدی بر نسل جوان جامعه به دلیل بیکاری و نبود درآمد مکفی برای گذران 
زندگی روزمره، نبود انگیزه برای پیشرفت های آینده و بی نشاطی، نهایتاً« به 
فرار مغزها و از دست رفتن سرمایه های انسانی که در طی سال ها شاهد آن 
بوده ایم و به تبع آن، منجر به پس رفت اقتصادی می شود. متغیر دیگری در این 
شاخص نمایان گر وضعیت نامطلوب درک و شناخت متقابل مردم و مسئولان 
اجرایی و عملیاتی در نظام اجرایی حاکم بر جامعه است. نگرانی خانواده ها 
نسبت به آینده فرزندان نیز پارامتر مؤثر دیگری است که خود نشانی از عدم 

اطمینان به کیفیت مسئولیت ها و نگاه جامعه به فرد است.
شکی نیست که توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی بدون سرمایه 
اجتماعی امکان پذیر نیست و انسجام جامعه تنها با اعتماد افراد به یکدیگر 
و احترام متقابل صورت می گیرد. در این رابطه هر چه سطح این اعتماد 
پائین تر باشد میزان رشد اقتصادی نیز پائین تر خواهد بود. به طور مثال 
ما شاهد این اعتماد اجتماعی در سال های جنگ بودیم. به گفته وزیر 
امور اقتصادی و دارایی بااینکه کشور متحمل هزینه هنگفتی در طول 
جنگ تحمیلی شد، اما سرمایه اجتماعی و تعلق خاطر مردم به کشور و 
نظام باعث حفظ آب وخاک کشور گردید. این اعتماد اجتماعی سرمایه ای 
است که متأسفانه کمتر و کمتر می شــود. اما باید بپذیریم که جوانان 
به عنوان بزرگ ترین و مهم ترین سرمایه اجتماعی باید در تمام عرصه ها 
شانه های خود را زیر بار مسئولیت بدهند و در مسیر هدایت های علمی / 
تجربی گام بردارند. اما فزون بر این توانمندی ها، استفاده از همه نیروهای 
انســانی جامعه ازجمله بانوان و اقلیت ها و آن هایی که همیشه در پس 
پرده فعالیت های اقتصادی و فرهنگی ساکن و ساکت مانده اند نیز باید 
در دستور کار و پیشانی جامعه قرار بگیرند. لذا در این زمان که مشکلات 
سرمایه اجتماعی را تضعیف کرده باید همه برای انسجام بهتر و بازگشت 
سرمایه های اجتماعی تلاش کنند. شاید بهتر است بگوییم این تلاش 
نباید تنها به این زمان محدود شــود و همگرایی و مشارکت حداکثری 
باید یک فرهنگ جاافتاده در گفتمان سیاسی و اقتصادی کشورمان باشد.

ثبت  سازمان  اینکه  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 
شوند،  صوری  شرکتهای  رشد  مانع  باید  بانکها  و  اسناد 
بازپرداخت  در  ها  شرکت  توانایی  بانکی  نظام  گفت: 

تسهیلات و همچنین وثایق را به دقت بررسی کنند. 
به گزارش اداره کل روابط عمومی قوه قضاییه، آیت 
الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه مسئولان عالی قضایی با 
تبریک عید سعید فطر و حلول ماه شوال، ابراز امیدواری 
بهره  برکات ماه مبارک رمضان  از  کرد که امت اسلامی 
مند شده باشد و نورانیت روحی و معنوی ناشی از طاعات 

و عبادات در این ماه، رو به افول نگذارد.
رهبر  اخیر  سخنان  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 
امام  ارتحال  سالروز  مراسم  در  اسلامی  انقلاب  معظم 
این  فطر،  سعید  عید  نماز  های  خطبه  و  )ره(  خمینی 
راحل  امام  شخصیت  تبیین  باب  در  بویژه  فرمایشات 
ترین  کلیدی  افزود:  و  کرد  توصیف  کاربردی  و  مهم  را 
در خصوص شخصیت  رهبری  معظم  مقام  که  ای  نکته 
والای امام بزرگوار فرمودند، همان بحث مقاومت در برابر 
مشکلات و دشمنی ها بود که این امر می تواند در زمان 

حاضر، بهترین الگو برای همه آحاد ملت باشد.
امروز دشمنان  راهبرد  به  اشاره  با  رئیسی  الله  آیت 
اظهار کرد: چند قطبی کردن جامعه در خصوص مسائل 
و سیاست های بنیادین نظام مانند پیشبرد توان دفاعی 
ایران در منطقه،  و موشکی و همچنین حضور مقتدرانه 
بر طبل  اینها کوبیدن  اجتماعی و در کنار  بحران  ایجاد 
همه  باید  که  است  دشمن  اساسی  راهبرد  سه  مذاکره، 

مردم و مسئولان در این زمینه هوشیار باشند.
مسئولان  امروز  بحمدالله  گفت:  قضاییه  قوه  رئیس 
منسجم،  کشور،  کلان  های  سیاست  خصوص  در  نظام 

یکپارچه و همصدا هستند و در خصوص مقاومت و عدم 
مذاکره نیز موضع واحدی دارند. تردید نکنیم که مقاومت 
اقدام،  با  و  کند  می  نشینی  عقب  به  وادار  را  دشمن  ما 
عمل و پیگیری مسائل مهم کشور می توانیم دشمن را 

در رسیدن به اهداف شومش ناکام بگذاریم.
خود  از سخنان  دیگری  بخش  در  رئیسی  الله  آیت 
با اشاره به تلاش برخی افراد در جهت رواج بی عفتی و 
انتظامی  نیروی  دولت،  کرد:  تاکید  در جامعه  ناهنجاری 
و  امنیت روانی  از  و دستگاه قضایی مسئولیت دارند که 
ندهند کوچکترین  اجازه  و  اخلاقی جامعه صیانت کنند 
طرفی  از  کند.  تهدید  را  جامعه  ناهنجاری،  و  عفتی  بی 
امر به معروف و نهی از منکر به موجب موازین شرعی و 
قانون اساسی جمهوری اسلامی، امری عمومی و وظیفه 

همه مردم است و دستگاه های انتظامی و قضایی نیز به 
موجب شرع و قانون، موظفند از آمران به معروف و ناهیان 

از منکر حمایت کنند.
رئیس قوه قضاییه در پایان با اشاره به مشکلاتی که 
شرکت های صوری و کاغذی برای مردم و کشور ایجاد 
می کنند، خاطرنشان کرد: سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور و بویژه اداره ثبت شرکت ها باید همانند سازمان 
ابتدا هویت  افراد  برای صدور شناسنامه  که  احوال  ثبت 
و موسسات،  ها  ثبت شرکت  در  احراز می کند،  را  آنان 

هویت و اصالت شرکت یا موسسه را احراز کند.
آیت الله رئیسی ادامه داد: از طرفی بسیاری از مردم 
که قربانی سودجویی شرکت های صوری و کاغذی می 
شوند، ادعا می کنند که بواسطه تبلیغات این شرکت ها 

در رسانه ها به آنها اعتماد کرده و پولی را در اختیار این 
بر  ادعای  این هم  اند.  داده  قرار  موسسات  یا  ها  شرکت 
حقی است زیرا به هر حال رسمیت یک رسانه باعث می 
شود آنچه تبلیغ می کند نیز رسمیت پیدا کند و مردم به 
آن اعتماد کنند. بر این اساس، رسانه ها نیز باید هویت 
و اصالت یک بنگاه اقتصادی یا شرکت را پیش از انجام 
دچار مشکل  مردم  تا  دهند  قرار  بررسی  مورد  تبلیغات، 

نشوند.
بانکی  نظام  وظیفه  در خصوص  قضاییه  قوه  رئیس 
برای جلوگیری از فعالیت شرکت های صوری نیز گفت: 
که  همانگونه  باید  تسهیلات  اعطای  در  نیز  بانکی  نظام 
توانایی افراد و ضمانت های لازم را برای اعطای تسهیلات 
لحاظ می کند، توانایی شرکت ها در بازپرداخت تسهیلات 
و همچنین وثایق مورد نیاز را به دقت مورد بررسی قرار 
دهد و ببیند که آیا سرمایه و دارایی یک موسسه، کفاف 

عمل به تعهدات مالی آن موسسه را می دهد یا خیر.
های  دستگاه  همه  اینکه  بیان  با  رئیسی  الله  آیت 
کرد:  اظهار  دارند،  مسئولیت  خصوص  این  در  مربوطه 
وجود  زمینه  این  در  حاضر  حال  در  که  هایی  پرونده 
دارد، ان شاءالله با سرعت و دقت رسیدگی خواهد شد 
که  پرونده  تعداد  این  تشکیل  از  جلوگیری  برای  اما 
را دچار مشکلات عدیده می کند، لازم  کشور و مردم 
بانکی دقت های  نظام  و  ها  ثبت، رسانه  است سازمان 
پیش  به  نیاز  اگر  همچنین  و  دهند  خرج  به  را  لازم 
بینی ساز و کارهای قانونی در این زمینه است، مجلس 
نامه  آیین  یا  قوانین  اجرایی،  های  دستگاه  یا  محترم 
های لازم را تهیه کنند تا شاهد این قبیل مشکلات و 

گرفتاری ها برای مردم نباشیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه رئیس اینستکس به همراه هیأت 
آلمانی به تهران آمده است، گفت: امیدی به اینستکس نداریم و اگر این سازوکار 

چاره ساز بود تا به حال می توانست کارآمد باشد. 
سید عباس موسوی سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست خبری هفتگی 
خود که صبح دیروز )دوشنبه( برگزار شد، اظهار داشت: درخواستی برای خرید 
سامانه دفاعی از روسیه نداشتیم و نیازی نداریم چرا که مهندسان ما مشابه داخلی 

همین سامانه را ساختند و دست کمی از سامانه روسی ندارد.
اروپایی ها نخواستند به تعهداتشان در برجام عمل کنند

وی در خصوص اجرای تعهدات اروپا در برجام گفت: انتظار ما از اروپا این 
بود که به تعهدات برجامی خود بعد از خروج آمریکا عمل کند که یا نتوانستند یا 
نخواستند این کار را انجام دهند. در جهان امروز اینکه کشوری قانون داخلی خود 
را به فراتر از مرزهایش تعمیم دهد و یکجانبه گرایانه سیاست خود را پیش ببرد، 
جای تأسف است.موسوی در خصوص اقدامات اروپا در زمان طی شده از ضرب 
الاجل ایران افزود: ما شاهد اقدام عملیاتی ملموسی از سوی اروپا در فرصت طی 
شده نبوده ایم و امیدواریم در زمان باقی مانده بتوانند گامی عملیاتی بردارند چون 

می دانند در غیر اینصورت ایران گام دوم خود را بر خواهد داشت.
مبنایی فراتر از برجام را قبول نداریم

ابراز کردند را به  اروپایی ها  بیان کرد: آنچه  امور خارجه  سخنگوی وزارت 
صورت علنی جواب دادیم. ما مبنایی به نام برجام داریم و به چیزی فراتر از برجام 

نمی پردازیم و معتقدیم آنچه باید انجام شود تعهدات همه طرف های برجام است.
وی تصریح کرد: ما معتقدیم باید از توجه به موضوعات خارج از برجام که 
چیزی جز حاشیه نیست، فاصله گرفت و صرفاً روی موضوع برجام نه یک کلمه 
بیشتر نه یک کلمه کمتر متمرکز شد.موسوی با بیان اینکه آنچه اروپایی ها قرار بود 
انجام دهند و دادند در این مدت ما را راضی نکرده است، گفت: گام اول آنها بعد از 
خروج آمریکا دیر هنگام بود. تعلل های مربوط به اجرای سازوکار مالی اینستکس را 

هم به حساب ناتوانی آنها گذاشتیم.
امیدی به اینستکس نداریم

سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: امیدی به اینستکس نداریم و اگر 
این سازوکار چاره ساز بود تا به حال می توانست کارآمد باشد. رئیس اینستکس به 

همراه هیئت آلمانی به تهران سفر کرده و قرار است با همتایان ایرانی خود مذاکره 
داشته باشد.وی گفت: باید دید طرف اروپایی چه راه حل ملموسی را پیشنهاد 

می دهد و پس از آن متناسب با آنها اقدام خواهیم کرد.
آمادگی ایران برای گفتگو با کشورهای خلیج فارس

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص سفر نخست وزیر ژاپن به تهران 
گفت: سفر آقای آبه به ایران، تاریخی و منحصر به فرد است که برای اولین بار در 
این چهل سال انجام می شود و به دلیل اهمیت این دو کشور در شرق و غرب آسیا، 

این سفر در کانون توجهات قرار گرفته است.
موسوی افزود: دو کشور نگرانی هایی از شرایط منطقه ای و بین المللی دارند. 
این رابطه و سفر دوجانبه است و گام های خوبی برای توسعه روابط و  طبیعتاً 
همکاری های دوجانبه خواهد بود.سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: طرفین 
نظرات خود را در این سفر مطرح خواهند کرد و ایران هم تمایل دارد نظرات 
دوستان خودش را در موضوعات منطقه ای و بین المللی بشنود.وی با بیان اینکه 
ایران آمادگی داشته و دارد که با تک تک کشورهای خلیج فارس وارد گفتگو شود، 
تصریح کرد: پیشنهاد اخیر آقای ظریف شامل حال همه کشورهای خلیج فارس 
می شود.موسوی گفت: دولت آقای ترامپ با خروج غیر قانونی از برجام در موقعیتی 
نیست که برای ایران تعیین تکلیف کند یا حداقل اینکه وقتی فشارهای حداکثری 

بر ملت ایران وارد می آورند نباید دم از مذاکره بزند.
اعضای برجام جلوی تروریسم اقتصادی علیه ایران را بگیرند

سخنگوی وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: خواسته ما از طرف های برجام 
این است که اگر اراده محکمی دارند جلوی تروریسم اقتصادی علیه ایران را بگیرند. 
آنها باید روابط تجاری ایران با دیگر کشورهای جهان را عادی سازی کنند نه اینکه 
خودشان بخشی از فشارها علیه ایران باشند.وی در خصوص اجلاس اخیر شانگهای 
که در آینده برگزار خواهد شد و وضعیت عضویت ایران در آن سازمان افزود: ایران 
عضو ناظر سازمان شانگهای است. البته بحث عضویت دائمی ایران در سازمان 

شانگهای مطرح بوده اما نیاز به برخی موارد و مسائل فنی وجود دارد.
مقامات آلمانی نمی توانند برای ما تعیین تکلیف کنند

موسوی در خصوص برخی اظهار نظرات مقامات آلمانی و اروپایی و ابراز 
نگرانی از اقدامات ایران گفت: چه مقامات آلمانی و چه اتحادیه اروپا در موقعیتی 

نیستند که برای ایران تعیین تکلیف کنند یا ابراز نگرانی از ما داشته باشند. این ما 
هستیم که از اقدامات آنها در منطقه و بی ثباتی در تصمیم های اروپا نگران هستیم. 
بنابراین آنکه طلبکار است و نگرانی دارد ایران است و آنها هیچ حقی در این 
خصوص ندارند.سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: ایران در بعد کلان سیاست 
خارجی خود یکدست است و صدای واحد از ایران شنیده می شود. بنابراین همه در 
حال اجرای یک سیاست واحد هستیم که با قدرت تمام در حال اجرا و ادامه است 

و امیدواریم اروپایی ها هم متوجه این موضوع باشند.
وی در خصوص مذاکرات صلح افغانستان تصریح کرد: همواره کشورهای 
نتیجه گیری در مذاکرات صلح  اولویت بوده و عدم  ایران دارای  برای  همسایه 
منطقه ای را باید در دخالت های بیگانگانی جستجو کرد که از فرای منطقه به اینجا 

آمده اند. ایران همواره خواهان صلح و ثبات در افغانستان بوده و خواهد بود.
چین و روسیه پایبندی خود به برجام را نشان دادند

موسوی در خصوص همراهی سیاست های برجامی روسیه با ایران گفت: از 
مواضع روسیه در قبال برجام تشکر می کنیم. اینها در کنار چین پایبندی خودشان 
به برجام را در حرف و عمل نشان دادند و ابتکارات خوبی را هم با ایران مطرح 
کردند ولی این قبیل اقدامات ناکافی است و لازم است دوستان ما و بقیه اعضای 
برجام در برابر سیاست های یکجانبه گرایانه آمریکا و تروریسم اقتصادی آن کشور 

علیه ایران ایستادگی کنند.
کسی از طرف ایران برای مذاکره با آمریکا مأموریت ندارد

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص طرح مجدد آمادگی آمریکا برای 
مذاکره با ایران و اینکه آیا کسی از طرف ایران مأموریتی جهت وساطت برای 
مذاکره را دارد یا خیر، گفت: اینکه کسی از طرف ما مأموریتی در این زمینه داشته 
باشد را تأیید نمی کنم ولی شنوای حرف دوستان خود برای کاهش تنش ها هستیم. 
ما معتقدیم باید به کانون تنش ها در منطقه بپردازیم.وی در پایان خاطرنشان کرد: 
ایران اهمیتی برای این قبیل لفاظی ها قائل نیست چرا که ما شاهد جنگ روانی، 
تروریسم اقتصادی و فشار حداکثری علیه ملت ایران هستیم.موسوی تصریح کرد: 
این موضوع که بحث مذاکره را مجدداً مطرح می کنند برای ما قابل قبول نیست. تا 
روزی که سیاست های فشار و تحریم آمریکا علیه ایران ادامه داشته باشد ما اهمیتی 

برای صحبت ها و مواضع آنها قائل نیستیم.

ظریف با بیان اینکه ما فرصت داشتیم درخصوص مسائل منطقه ای و بین المللی 
گفتگو کرده و دیدگاه های خودمان را به صراحت مطرح کنیم، خاطرنشان کرد: 
امیدواریم تلاش های دوستان ما در آلمان و سایر شرکای ما در ۱+۴ برای حفظ 

برجام به نتیجه برسد و حتماً ما نیز در این تلاش ها با آن ها همکاری می کنیم. 
وزیر امور خارجه کشورمان گفت: هدف ایران، اتحادیه اروپا و آلمان حفظ 

برجام و جلوگیری از تنش و درگیری در منطقه است.
محمدجواد ظریف پس از مذاکره با هایکو ماس، وزیر خارجه آلمان در نشست 
خبری مشترک، گفتگو های خود با همتای آلمانی اش را جدی، صریح و طولانی 

عنوان کرد.
هیچ  کننده  آغاز  ما  کرد:  تاکید  آلمانی  خبرنگار  سوال  به  پاسخ  در  وی 
جنگی نبوده و نخواهیم بود، اما کسی که با ما جنگ را شروع کند آن کشور 

پایان دهنده اش نخواهد بود.
وزیر امور خارجه کشورمان هم چنین در پاسخ به سوالی دیگر اظهار کرد: 
جامعه ما اصول اخلاقی دارد که بر اساس آن مردم و اکثریت آن به حیات خود 

ادامه می دهند.
ظریف ادامه داد: اصول اخلاق و مقررات قانونی ما حاکم بر رفتار افراد در 

اماکن عمومی است و رعایت قانون و اخلاق عمومی ضرورت دارد.
وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد که »ما صرفاً بر اجرای برجام تاکید داریم« 
و ادامه داد: توجه دوستان اروپایی را بر مواد ۱ تا ۳ ضمیمه ۲ برجام جلب می کنم 
و همین طور بیانیه های کمیسیون مشترک برجام و تعهداتی که از سوی کشور های 

۱+۴ در آن ها شکل گرفت.
وزیر امور خارجه کشورمان در پاسخ به سوال خبرنگار اشپیگل مبنی بر این که 
از سوی آمریکا و اروپا درخواست شده که خارج از برجام درباره مسائل موشکی 
ایران و نقش ایران در منطقه گفتگو شود آیا امکان شکل گیری این مذاکرات وجود 
دارد گفت: درباره این بحث هایی که آمریکا و اروپا مطرح می کنند دو نکته مهم 
است. اول این که یک توافق داریم که حاصل دو سال مذاکرات فشرده و ۱۲ سال 
کار دیپلماسی است، آیا این توافق را اجرا کردند که توقع گفتگو درباره مسائل دیگر 
دارند؟ آن ها اول باید نشان دهند که توافق با آمریکا فایده دارد یا نه بعد درخواست 

گفتگو برای یک توافق دیگر کنند.
ظریف درباره ادعا های آمریکا و اروپا در مورد آنچه »نقش بی ثبات کننده« ایران در 
منطقه می خوانند اظهار کرد: چه کسی باعث بی ثباتی در منطقه است آیا ما بودیم که 
به صدام حسین سلاح دادیم؟ آیا ما بودیم که از القاعده حمایت کردیم؟ ما بودیم که 
نخست وزیر لبنان را زندانی کردیم؟ ما هستیم که هر روز غیرنظامیان یمنی را بمباران 
می کنیم؟ ما از داعش و جبهه النصره در سوریه حمایت می کنیم یا سلاح های آمریکایی 
بود که از طرف عربستان در اختیار آن ها قرار داده شد؟ آیا ما مناطق )قدس و جولان( 
اشغالی کشور دیگری را به دیگری بخشیدیم؟ ما هستیم که در لیبی و سودان شر به 

پا می کنیم؟
وی ادامه داد: اگر قرار باشد درباره رفتار تشنج آفرین در منطقه صحبت شود 
دیگران باید پاسخ دهند، ضمن این که ما یک تفاوت دیگری هم با دیگران داریم 
و آن این است که ما هفت هزار سال است که در این منطقه هستیم دیگران از 

کجا آمده اند؟
وزیر خارجه کشورمان در جریان کنفرانس خبری مشترک با همتای آلمانی 
خود در پاسخ به سوال خبرنگار بلومبرگ در ارتباط با اهداف سفر شینزو آبه به 
تهران و برخی از مطالب مطرح شده در این زمینه، اظهار کرد: آقای شینزو آبه به 
عنوان نخست وزیر ژاپن و نماینده این کشور به ایران می آید. دهه هاست که تعامل 
دوستانه ای بین دو کشور ایران و ژاپن وجود دارد، انتظار داریم در جریان سفر آقای 
شینزو آبه به تهران مذاکرات خوبی بین مقامات دو کشور صورت بگیرد در ارتباط 

با موضوعات مختلف از جمله مسائل اقتصادی.
وی ادامه داد: آمریکا یک جنگ اقتصادی را علیه ایران آغاز کرده و باید این 

موضوع متوقف شود.
ظریف در ادامه در پاسخ به سوالی گفت: گفت وگوی بسیار خوبی با آقای 
ماس در مورد نحوه کاهش تنش در منطقه داشتیم. گفتگو های منطقه ای پیشنهاد 
همیشگی ایران بوده است و خوشحالیم که ایشان هم از آن ها حمایت می کنند. ما 
همواره به همسایگان خود اعلام کرده ایم که برای گفتگو آماده هستیم و پیشنهاد 
ما برای تشکیل مجمع گفت: وگو های منطقه ای به قوت خود باقی است. اما تنش 
جدید در منطقه ما نتیجه جنگ اقتصادی آمریکا علیه ایران است که شخص آقای 

ترامپ آن را اعلام کرد و گفت که در جنگ اقتصادی با ایران هستیم.
وی تاکید کرد: تنها راه کاهش تنش در منطقه توقف این جنگ اقتصادی 
است. نمی توان توقع داشت جنگ اقتصادی علیه مردم عادی در جریان باشد و 

کسانی که از آن حمایت می کنند یا آن را به راه انداختند در امان باشند.
و  آلمان  معتقدیم  کرد:  خاطرنشان  کشورمان  دیپلماسی  دستگاه  رئیس 
اتحادیه اروپا نقش مهمی در پایان دادن به این تنش می توانند داشته باشند و از 

نقش آفرینی آن ها در این عرصه استقبال می کنیم.
نمی توانیم برای برجام معجزه کنیم

تلاش برای راه اندازی اینستکس
وزیر امور خارجه آلمان گفت: نمی توانیم معجزه کنیم ولی تمام تلاش خود را 

انجام خواهیم داد تا از شکست برجام جلوگیری کنیم.
»هایکو ماس« وزیر خارجه آلمان در نشست خبری مشترک با محمدجواد 
عزیز  ظریف  آقای  شما  از  گفت:  شد،  برگزار  )دوشنبه(  دیروز  ظهر  که  ظریف 
در خصوص  گفتگو  برای  که  فرصتی  و  دوستانه  استقبال  این  بابت  متشکریم 
موضوعات مهمی که هم برای آلمان و هم برای ایران بسیار مهم هستند، فراهم 
کردید. برای ما بسیار اهمیت دارد که این گفتگوها ادامه پیدا کند و در این شرایط 

تبادل سریع نظرات صورت گیرد.
وی ادامه داد: ما در منطقه ای که هستیم شرایط حساسی داریم و افزایش 
تنش ممکن است حتی به مراحل نظامی هم کشیده شود که به نفع هیچکس 

نیست، در هر صورت باید از این امر جلوگیری کنیم.
ماس افزود: من با تمام طرفینی که در چند روز گذشته و در سفرهایی که به 
ابوظبی داشتم صحبت کردم؛ هیچکس خواهان افزایش تنش نبود و در اصل این 

پیامی بود که از طرف منطقه به ایران آورده ام.
وزیر خارجه آلمان تاکید کرد: ما صحبت های بسیاری در خصوص برجام و 
اینکه چطور این توافق ادامه داشته باشد، داشتیم. در این راستا موضع آلمان و 
البته ۳ کشور اروپایی آلمان، فرانسه و انگلیس این است که ما حمایت می کنیم و 

خواهان این هستیم که تعهدات خود را اجرایی سازیم.
وی افزود: البته نمی توانیم معجزه کنیم ولی تمام تلاش خود را انجام خواهیم 
داد تا از شکست برجام جلوگیری کنیم. در همین راستا در حال حاضر در تلاش 
هستیم تا اینستکس را اجرایی کنیم و آن مسیر را هم در سه کشور اروپایی و هم 

فراتر از آن راه اندازی کنیم.
ماس اظهارداشت: ما همچنین در خصوص موضوعات منطقه ای و به عنوان 

مثال سوریه و یمن بحث و گفتگو کردیم. برای جمهوری فدرال آلمان مهم است 
که از تلاش های سازمان ملل در این راستا و در این موضوعات حمایت کند و باید 
توجه داشته باشیم که این مسائل راه حل سیاسی دارد و ما علاقه مند هستیم با 
ایران در خصوص این موضوعات صحبت کنیم. به این دلیل که ایران نفوذ زیادی 

در منطقه دارد و از نفوذ خود استفاده می کند.
وزیر امور خارجه آلمان گفت: فکر می کنم این صحبت ها در راستای منافع 
ما و هم در راستای منافع ایران خواهد بود تا یک راه حل سیاسی پیدا شود و این 

درگیری های نظامی پایان یابد.
وزیر خارجه آلمان ادامه داد: من با تمام طرفینی که در این چند روز در اردن، 
عراق و امارات گفتگو داشتم هیچ کس خواهان افزایش تنش ها نبود و این پیامی 

بود که من می خواستم به تهران از منطقه به شما انتقال دهم.
ماس اظهار داشت: ما صحبت های فشرده ای درخصوص برجام و نحوه ادامه 
آن داشتیم و موضع حمایت سه کشور اروپایی در حمایت از آن را اعلام کردیم. 
البته نمی توانیم معجزه ای داشته باشیم ولی تلاش می کنیم که برجام ادامه داشته 
باشد.وی گفت: در این چارچوب تلاش می کنیم »اینستکس« را هم در قالب سه 

کشور اروپایی و هم فراتر از آن راه اندازی و اجرایی کنیم.
وزیر خارجه آلمان به گفتگوهای خود با ظریف درباره موضوعات منطقه ای، 
سوریه و یمن اشاره و تصریح کرد: آلمان از تلاش های سازمان ملل حمایت می کند 
و اعتقاد داریم مسائل راه حل سیاسی دارند و نه راه حل نظامی بنابراین علاقه مندیم 
با ایران در این باره صحبت کنیم زیرا ایران نفوذ بسیاری در منطقه دارد و از آن 

استفاده می کند و به همین خاطر با ایران رایزنی می کنیم.
ماس در پاسخ به سوالی در خصوص رژیم صهیونیستی خاطرنشان کرد: 
درخصوص سوال شما در مورد اسرائیل، این مسئولیتی است که بر گردن داریم و 

دوستی نزدیک بین آلمان و اسرائیل وجود دارد.
وی تاکید کرد: این مساله جزو اصول حکومتی آلمان است که قابل بحث 
نیست و این نتیجه ای است که تاریخ به ما داده و قابل تغییر هم نیست و این اصل 
را من در تهران نیز عوض نمی کنم.همچینن در جریان این نشست خبری یک 
خبرنگار ایرانی از هایکوماس پرسید که شما در سخنان خود در این نشست اعلام 
کردید که آلمان به دنبال کاهش تنش در منطقه است در حالی که آلمان درحال 
حاضر به صورت مرتب سلاح هایی را به کشورهای منطقه می فروشد و با این کار 
خود باعث افزایش تنش در منطقه شده است و از طرف دیگر آلمان سابقه فروش 
سلاح های شیمیایی به صدام را نیز در جریان جنگ هشت ساله ایران و عراق دارد 
که هایکوماس از پاسخ دقیق به این سوال خودداری کرد و در سخنانی گفت: تنش 

در منطقه خاورمیانه وجود دارد.
وی گفت: این تنش خطرناک است و کشورهای منطقه و خارج از منطقه از جمله 
آلمان تلاش می کنند که تنش کاهش پیدا کند. آلمان در حال حاضر عضو شورای 
امنیت سازمان ملل است و تمام تلاش خود را می کند که از وقوع جنگ در منطقه 

جلوگیری کند. ما گفت وگوهای خود در این زمینه را ادامه خواهیم داد.
همکاری های  خصوص  در  سوالی  به  پاسخ  در  آلمان  خارجه  امور  وزیر 
شرکت های ایرانی و آلمانی در پی تحریم های آمریکا و اقدامات عملی برلین برای 

تداوم این همکاری ها گفت: آلمان همچنان از برجام حمایت می کند.
وی افزود: ما معتقدیم که رسیدن به برجام کار درستی بوده است. همچنین 

معتقدیم که ایران خواهان دریافت حقوق و منافع خود در چارچوب برجام باشد.
منافع  به  ایران  تا  برجام موجب شد  از  آمریکا  اینکه خروج  بیان  با  ماس 
اقتصادی پیش بینی شده خود در برجام دست پیدا نکند، تصریح کرد: ما تلاش 
می کنیم امکان تجارت و همکاری اقتصادی با ایران محقق شود. ما در این رابطه، 
ابزار مالی ایبه نام اینستکس راه اندازی کردیم که از طریق آن سعی می کنیم 
تبادلات مالی امکان پذیر باشد و شرکت های اروپایی بتوانند فعالیت کرده و ایران 

هم بتواند از منافع برجام استفاده کند.

رئیس قوه قضاییه  خطاب به نظام بانکی و سازمان ثبت؛

اجازه رشد شرکت های صوری و کاغذی را ندهید

ظریف:جنگ اقتصادی آمریکا علیه ایران باید متوقف شود

تلاش برای حفظ برجام
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سخنگوی وزارت امور خارجه: امیدی به اینستکس نداریم

دیدار وزیر امور خارجه آلمان با روحانی
وزیر امور خارجه آلمان با رییس جمهور کشورمان دیدار و گفت وگو 
حجت  با  ظهردوشنبه  از  بعد  آلمان  خارجه  امور  وزیر  ماس  کرد.هایکو 
الاسلام والمسلین حسن روحانی رییس جمهور کشورمان دیدار و گفت 

وگو کرد.


